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1944 ars nykterhetskommitte. 
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Artikeln handlar om hur det gick till i en statlig utredning 
pa 1940-talet, vilka problem sam behandlades och vilka 
resultat man kom fram till. Det gallde att utvardera den 
radande alkoholpolitiken och att fares !a nya regler. Arti
keln bygger till star del pa personliga minnen fran tiden 

sam huvudsekreterare i 1944 ars nykterhetskommitte fran 
194 5 til119 53. 

Bakgrunden 

Forst bor sagas att man pa 1940-talet inte 

talade om »alkoholpolitik« utan om »nykter

hetspolitik«. Ordet alkoholpolitik ar inte 

kant av ordboken forran 1961. Och diskus

sionen gallde enbart alkohol, inte narkotika. 

Ak.e Elmer har varit docent i socialpolitik vid 
Lunds universitet och rektor vid Socialhogskolan i 
Lund 

Narkotikamissbruket var inte kant som so

cialt problem paden tiden. 

Nykterhetskommittens uppdrag gallde 

forsaljningslagstiftningen.Alkoholistvarden 

utreddes av en annan kommitte. Forsalj

ningen reglerades genom det s.k. motboks

systemet eller Brattsystemet som det ocksa 

kallades efter upphovsmannen. Systemet 

hade pa sin tid foreslagits av 1911 ars nyk

terhetskommitte och lagfasts 1917. Tanken 
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var cia att systemet skulle vara en overgangs

form till totalt forbud som det nog paden 

tiden farms majoritet for bland svenska fol

ket liksom i Finland, Norge och USA m.fl. 

lander. Forbudet fick dock inte majoritet 

vid folkomrostningen 1922, troligen darfor 

att manga tyckte att Brattsystemet var ett 

battre alternativ. 

Nar det sedan visade sig att forbudet inte 

kunde uppratthallas i forbudslanderna blev 

»risken« att detskulle inforas i Sverige min

dre och »behovet« av ett altemativ ooksa 

mindre. Nykterhetsrorelsen, som tidigare 

hade arbetathartfor forbudoch motarbetat 

Brattsystemet, fortsatte med detta efter

som systemet ansags legitim era etticke obe

tydligt alkoholbruk. Det vacktes motioner i 

riksdagen om att utreda mojlighetema att 

avskaffa systemet och 1943 beslots efter liv

liga diskussioner och voteringar att begara 

att regeringen skulle tillsatta en utredning. 

Det var da en samlingsregering av de tre 

borgerliga partiema och socialdemokrater

na. Den beslot i november 1944 att tillsatta 

utredningen, men derma borjade inte arbeta 

forran ett gott sty eke in pa 194 5. 

Direktiven innebar att utredningen sk:ul

le bli mycket grundlig och och omfattainga

ende undersokningar. Den forutsattes pagai 

flera ar framat. 

Systemets grunder 

Motbokssystemetinnebar i stort sett foljan

de. For att fa kopa spritdrycker eller vin 

maste man vara antagen somkopare i en viss 

systembutik och fa en »motbok« dar inko

pen registrerades. Att det heter »systembo

lag« beror pa att det pa 1800-talet bildades 

bolag enligt det s.k. Goteborgssystemet, vil-

ket innebar attvinsten pa spritforsaljningen 

inte skulle ga till nagon enskild person utan 

till kommunen eller nagot annat allmant in

tresse, senare huvudsakligen till staten. Sa 

smaningom blev det lagstadgat att endast 

systernbolagen fick salja brannvin, vilket cia 
var den absolut dominerande alkohol

drycken. I varje kommun fick bara finnas ett 

bolag. Pa 1910-talet bildade lakaren Ivan 

Bratt det s.k. Stockholmssystemet, som fick 

monopol pa forsaljningen i Stockholm, med 

individuell kontroll av inkopen. Detvar i 

princip detta som lagfastes 191 7. Da farms 

det 121 systembolag, efter 1938 farms det 

41, ett i varje lan + i ett antal stader. 

Spritdryckeroch vin kallades med ett ge

mensamt namn »rusdrycker«. For dessa gall

de »rusdrycksforsaljningsforordningen«. For

saljning over disk («utminutering«) fick bara 

ske i systembutikertill den som fatt motbok. 

Inkop av spritdrycker varindividuellt ranso

nerade. Varje sokande granskades och kunde 

fa en »tilldelning« som varierade mellan 1/2 

liter i kvartalet och forst 4 och sedan 3liter i 

manaden. Aldersgransen var formellt 21 ar 

men den var i regel25 eftersom det kravdes 

sarskilda skal for att fa motbok tidigare. For 

att fa fa full tilldelning kravdes attman hade 

en hygglig regelbunden inkomst och inga 

tecken pa missbruk, s.k. »nykterhetsanmark

ningar«. Systembolaget fick uppgifter fran 

polis och socialvard om sadana. Ungdomar 

och kvinnor ficklagre ransoner, i regel hogst 

en liter i kvartalet. Gifta kvinnor fick nor

malt ingen motbok ails. »Extra tilldelning« 

kunde man fa for representation och familje

fester.Vininkopen varnormaltinte begransa

de, menmanmaste hamotbok. Ominkopen 

var sa stora att man misstankte missbruk 

kunde de begransas. 
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For servering pa restauranger («utsk:ank
ning«) gallde sarskilda regler. Aldersgransen 
var 18 armenkommunenkunde bestamma 
strangare regler. Spritdrycker fi.ck bara ser
veras till »verklig maltid«. Mellan k112 och 
k115 fickserveras hogst 71/2 centiliter och 
efter k115 hogst 15 cl forman och 7 1/2 cl 
for kvinnor. Starkol fi.ckinte serveras. 

Olforsaljningen kraver ett sarskilt av
snitt. Ordet »ol« farms inte i den davarande 
lagstiftningen. Det farms en forordning om 
»maltdrycker«. vilka indelades i tre klasser: 
klass I, »svagdricka«, klass II, »pilsnerdricka« 
och klass III, »exportok Svagdricka hade 
samma alkoholhaltsom detnuvarande latt
olet. For klass II, som fickha hogst 4 volym
procent alkohol, gallde »pilsnerdricksfor
saljningsforordningen«. Klass III, som mot
svarade starkol, var helt forbjudet. Det fick 
bara saljas pa lakarrecept. Om man kande 
nagon lakare som hade teorin att »exportol« 
var nyttigt for halsan, sa kunde man fa det 
pa apoteket. (Apoteksstatistiken visade att 
halsan kravde mera exportol vid jul och 
pask). Termerna lattol och ol infordes i sam
band med att term en starkol infordes . (Jag 
var faktiskt med om att hitta pa de nya be
niimningama.) 

Kommittens sammansa.ttning 

Alkoholpolitikenlagpa den tiden under Fi
nansdepartementet och i Riksdagen under 
Bevillningsutskottet, som behandlade skat
tefragoma. Det farms ett centralt ambets
verk, Kontrollstyrelsen, som bl.a. kontrolle
rade systembolagen och utfardade tillamp
ningsbestammelser tilllagstiftningen. 

Finansminister 1944 var Ernst Wigforss 
och statssekreterare Dag Hammarskjold. 

Kommittens sammansattning och direktiv 
skottes ihuvudsak av davarande byrachefen 
(senare regeringsradet) Henrik Klacken
berg, Kommitten skulle vara parlamentarisk 
men ocksa ha inslag av specialister.For att 
markera den »Vetenskapliga« inriktningen av 
undersokningarna blev medicinprofessom 
Sven Ingvar fran Lund den forste ordforan
den. Nar han ett par ar senare avled efter
traddes han av davarande konsultativa 
statsradet ( senare landshovdingen) Gunnar 
Danielson som var jurist. Samlingsregering
en hade da ersatts av en socialdemokratisk. 

Av kommittens 13ledamotervar 10 riks"" 
dagsledamoter, Tre var socialdemokrater, va
rav en var systembolagsordforande. Tre var 
folkpartister, varibland direktoren for Stock
holmssystemetJohn Bergvall och ordforan
den i Sveriges Nykterhetsvanners Lands
forbund Erik Englund. Tva var hogerman ( = 

numera m.), en var bondeforbundare (=c) 
och enkommunist ( =v. ). Bondeforbundetre
presenterades ocksa av en representant for 
kvinnoforbundet som inte tillhorde riksda
gen. Utanfor riksdagen var dessutom ordfo
randen samt laroverksrektomJalmar Furu
skog som var en kand ideolog in om nykter
hetsrorelsen. Bergvall avgicknar han blevfi.
nansborgarradi Stockholm och ersattes da av 
en systembolagsdirektor som intevar riks
dagsman. Tva riksdagsledamotervar kvinnor, 
en socialdemokrat och enkommunist.Tre av 
de 13ledamoterna var alltsakvinnor. 

Ett problem vid tillsattningen var att 
undvika att det blev en majoritet av nykter
ister. Nykterhetsrorelsen var vid den tiden 
overrepresenterad i riksdagen och partierna 
( utom hogem) sande gama nykterister nar 
det gallde alkoholfragor. Det blev emellertid 
»bara« 6 av de 13 som var nykterister. 
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Arbetsforhallanden som kom
mittesekreterare 

Jag tjanstgjorde som sekreterare i nykter

hetskommitten fran den 1 juli 194 5 till den 

30 juni 194 7 pa heltid och dareftertill varen 

1953 pa halvtid sedan jag blivit bitradande 

larare vid Lunds universitet, vilket ocksa 

narmast var en halvtidstj anst. Nar jag blev 

tillfragad om jag ville ata miguppdraget, var 

jag verkstallande direktor i Svenska Foren

ingen Norden, vilket onekligen var nagot 

helt annat. Att jag kom pa tal berodde val 

framst pa att jag var gammal bekant till or

ganisatoren Klackenberg men sakligt pa att 

jag hade skrivit boken Svensksocialpolitik 
och nagra artiklar om alkoholpolitik. Hu

vudsekreteraren skulle ocksa vara kansli

chef for en hel del medarbetare. Jag ansags 

ha meriter genom direktorsskapet.Att det 

inte blev en jurist eller politiker hangde val 

ocksa samman med attman ville poangtera 

att utredningen sk:ulle innefatta »vetenskap

liga«undersokrUngar. 

Nar jag borjade mitt arbete var det med 

en hogtidlig kansla. Finansdepartementet 

hade fattnyalokaler och de gamla blev kom

mittelokaler. Jag fick finansministerns gam

la arbetsrum och satt vid Ernst Wigforss 

gamla skrivbord. Lokalema var i Oxen

stiernska palatset, det som.Axel Oxenstier

na lat bygga pa 1600-talet som granne till 

Kungliga slottet. Fran mitt ena fonster sag 

jag ut mot slottets yttre borggard, fran det 

andra mot Storkyrkan. Nar det var hogtidli

ga processioner, t.ex. vidnuvarande kung

ens dop, stod Sven Jerring fran radion vid 

mitt fonster och berattade for svenska fol

ket vad vi sag. 

Mitt arbete bestod i forsta hand att ord-

na sammantraden och skriva en massa pro

memorior. Forsta tiden gallde det framfor 

alit undersokningamas upplaggning och 

kostnader. Vi fick ga till Riksdagen och be

gara anslag till undersokningama. Det var 

forstas Regeringen som begarde, men jag 

minns att jag fick sitta i kammaren och suff

lera statsradet under diskussionen. 

En uppgift var att skaffa fram upplys

ningar och synpunkterfran olika typer av 

sakkunniga. Nagra sadana anmal:de sig sjalv

mant. Sarskilt Svenska Bryggareforeningen 

var angelagen atthjalpa oss med synpunkter. 

Vi sarnlade ocksa in uppgifter fran utlan

det. Detta gick i stort sett genom Utrikesde

partementet eller genom att ta del avtryck

ta redogorelser och statistik. Nar det gallde 

de nordiska grannlandema, dar motsvaran

de utredningar arbetade samtidigt, hade vi 

ocksa konferenser, bade i Danmark, Finland, 

Norge och Sverige. Dar hade jagviss nytta av 

mina erfarenheterfran Foreningen Norden. 

Mot slutet gallde det forstas att formule

ra forslag till slutsatser och ny lagstiftning. 

Dessa forslag altades i vissa fall fram och 

tillbaka mellan sekretariatet och ordforan

den och andraledamoter. Nar det gallde lag

texter hade vi hjalp med formuleringarna av 

kammarrattsassessom K.V Strom ( senare 

byachefi Bankinspektionen). Bade han och 

undersokrUngsledaren Gunnar Nelker hade 

tjanster som bitradande sekreterare. 

Arbete inom detstatligakommittevasen

det ansags pa den tiden krava strang sekre

tess. Men sarskilt mot slutet var det atskilli

ga joumalister som forsokte fa ut nyheter. 

En journalist fran Expressen ringde atskilli

ga ganger klockan sju pa morgonen men 

lyckades inte fa mig att forsaga mig. Det 

han de ocksa att nag on forsokte fa var konto-
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rist att skvallra men det gickinte heller. Men 

det kom naturligtvis ut ett och annat vid 

privata sam tal och atskilligaganger publice

rades mer eller mindre beriittigade formo

danden om vadkommitten skulle foresla. 

Nar kommittens slutbetankande skulle 

avges (ijanuari 1953) rakadejagemellertid 

ofrivilligt ut for en lacka som vaclcte stor 

uppmarksamhet.En manadstidning hade 

bett att fa uppgifter till sitt j anuarinummer 

som skulle komma ut ett par veckor efter 

den dag da betankandet skulle avges. Man 

lovade att inte publicera uppgiftema forran 

betankandet kommit. Jag tyckte darfor att 

det inte var nagon risk att lamna ut dem. 

Sen blev det krangel pa tryckeriet och vi in

sag redan i december att vi inte skulle bli 

klara i beraknad tid och meddelade tidskrif

ten detta. Men tidskriften annonserade i 

alla fall att den skulle ha fullstandiga uppgif

ter i j anuarinumret. Kommitten beslot da 

att overlamna betankandet som det var, 

trots att en stor del av det bara farms i kor

rektur. 
Detta vackte stor uppstandelse. »En ex

empellos indiskretion« skrev Svenska Dag

bladet. » Tilltaget kraver bestraffning« skrev 

Skanska Dagbladet. Etc. etc. I vara dagar 

skulle nog inte »affaren« vackt sa stort in

tresse. En liten detalj kan tillaggas. Jag hade 

lovatMalmo arbetarekommun attredogora 

for kommitteforslagetnar det blev offentligt 

och kommunenrakade hamote dagen efter. 

Men det blev snostorm, sa flygplanet fran 

Stockholm kunde inte landa narmare ani 

Hamburg. »Nykterhetskommittens sekrete

rare i blasvader« var en av rubrikema pa tid

ningarnas forstasidor. 

Kommittens undersokningar 

Kommittens undersokningar skulle i forsta 

hand galla alkoholvanor och alkoholskador 

vid 1940-talets mitt. Vi tog darfor kontakt 

medledningen for 1945 ars folkrakning som 

enligt tidigare beslut skulle innehalla upp

gifter utover de vanliga. Det blev mojligt att 

fa uppgifter om familj, inkomst, yrke,ut

bildning, bostadsort, alder m.m. for ett ur

val som omfattade 2 procent av alla vuxna 

man, ca 40 000 personer. For dessa kunde 

man sedan fa in uppgifter fran systembola

gen, nykterhetsnamndema, socialregistren 

och det centrala straffregistret.Att det bara 

gallde man motiverades av att det var prak

tiskt taget bara man som hade motbok och 

dessutom var ju alkoholkonsumtionen pa 

den tiden mycket obetydlig bland kvinnor

na. 
Det ansags viktigt att fa uppgifter aven 

om ungdomarnas vanormen de fiesta under 

25 ar hade ju inte motbok och darfor gjor

des ocksa en intervjuundersokning som om

fattade en procent av alla ungdomar i aldem 

17-26 ar, avenkvinnor, ca 10 OOOpersoner. 

Kommitten organiserade och utbildade en 

egen intervjuorganisation i samarbete med 

lansnykterhetsnamndema och lokalt intres

serade krafter.Har blev det givetvis ett visst 

bortfall och nagot samre representativitet 

ani den stora undersokningen som hade en 

perfekt sadan. 

Den stora undersokningsapparaten blev 

naturligtvis mycket tidskravande och krav

de stor personal. Paden tiden maste bear

betningen ske manuellt.Aven om sjalva rak

nearbetet gjordes i halkortsmaskiner sa 

maste kodningen gora manuellt. Vi hade 

tidvis flera tiotal anstallda med statistikar-
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bete och anlitade naturligtvis ocksa profes

sion ella statistiker for hjalp med bedom

ningarnao Dartill kom ju de manga inter

vjuama i ungdomsundersokningeno Vi hyr

de en stor lagenhet vid Sturegatan i flera ar 

for arbeteto Maskiner fick vi anviinda paSo

cialstyrelseno 

Ledare for undersokningama var aktua

rien i Socialstyrelsen Gunnar Nelker som 

var heltidsanstiilld i flera ar ( senare forsak

ringsdirektor) 0 Han skrev en redogorelse pa 

mer an 300 sidor om derma och nagra min

dre undersokningar vilken publicerades 

som kommittens forsta betiinkande (SOU 

1951 :43) 0 Han skrev ocksa en popular sam

manfattning(Nelker 1952)0 
Resultatet av undersokningama blev en 

inventering av de svenskamiinnens och ung

domamas alkoholvanor och av missbrukets 

omfattningo Urvalet kunde raknas upp till 

totalbefolkningeno Siffran 200000 identi

fierade missbrukare, dvso man som haft 

»nykterhetsanmiirkningar« under de senaste 

tio aren, gav en ny dimension av problemeto 

Det blev nastan var tionde man ide yrkes

verksamma aldrarnao 

Man fick ocksa en totalbild av hur olika 

sociala problem samvarierade med alkohol-

vanomas omfattningoAven omsamvariation 

inte nodviindigtvis ar detsamma som or

sakssammanhang gav docksiffroma en tan

kestiillare 0 For ungdomama fick man sam,. 

variation mellan hemforhallanden och soci

al miljo a ena sidan och tidig alkoholkon

sumtion och »misskotsamhet« a den andrao 

Ett exempel pa de resultat som under

sokningen gav visas i nedanstaende tabell 

over de vuxna miinnens fordelningpa alko

holvanegrupper: 

En mycketdiskuteradfraga vid den tiden 

var betydelsen av olets alkoholhalt. Det gall

de att faststiilla en griins som kunde mojlig

gora en praktiskt taget fri forsaljning eller 

atminstone en tillstandsbunden forsaljning 

utan namnviirt krangel. Kommitten upp

drog at docenten ( senare professom) Leo

nard Goldberg vid Karolinska institutet att 

gora en fysiologisk undersokning av verk

ningama av olmedolika alkoholhalto 

Undersokningen ansags sa skickligt gjord 

att den vackte intemationell uppmiirksam

heto Resultatet visade att olet inte borde 

vara starkare an det nuvarande lattolet for 

att fa saljas helt futt och att det davarande 

pilsnerdrickat (klass II) var for starkt for att 

saljas utan tillstand och kontrollo »Folkolet« 

Vanegrupp Vuxna man Darav i% avfamiljef6rest1ndare inom 

Nykterhetsanmarkning upprepade ganger 

% va~e grupp som haft ingripande av 
barnavardsnamnd 

de senaste I 0 aren 2 12 
Enstaka nykterhetsanmarkningar under 
sammatid 7 4 
Regelbundna konsumenter utan anmarkning 66 1.2 
Nastan absolutister 14 0,7 
Absolutister I 0 0, 15 
Kroniskt sjuka, anstaltsvardade etc ....l 

100 
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har fortfarande denhogsta alkoholhalt som 

Goldberg rekommenderande. Undersok

ningen ar pubhcerad i kommittens andra 

betiinkande (SOU 1951: 44). 

Det gjordes ocksa atskilliga andra min

dre undersokningar. Det fanns da inte sa 

goda opinionsforskningsinstitut som nu. 

Det enda var Svenska Gallupinstitutet som 

dock inte lyckades prestera nagot riktigt 

trovardigt resultat. 

In om sekretariatet gjorde vi ( mest jag) 

ganska ingaende undersokningar av forhal

landena pa omradet in om atskilliga lander. 

Det gallde lagstiftning, konsumtionens ka

raktar och variationer och vadman kunde fa 

fram om alkoholskador av ohka slag. Jamfo

relser mellan Sverige och andra lander spela

de stor roll for kommittens bedomning av 

Brattsystemets verkningar. Undersokningar

na ar pubhcerade i kommittens :fj arde be

tankande (SOU 1952:52), dar det ocksa 

finns en analys av tankbara orsaksfaktorer 

till utvecklingen i ohka lander av ledamoten 

Erik Englund och berakningar av pris- och 

inkomstelasticiteter av statistikema Sten 

Malmquist och RolfFrankenberg. 

Englund goren ambitios upprakning av 

orsaksfaktorer fran 1800-talets mitt till 

1900-talets. Han pekar pa industrialisering 

och urbanisering som del vis motverkande 

faktorer. I tatortema ar bade mojhghetema 

och de personhga motiven till alkoholforta

ring storre an pa landsbygden. Men samti

digt kraver industriarbete mera nykterhet i 

arbetet an vad jordbruket gor. 

Aven ohka livsaskadningar har betydelse. 

Islam, kalvinism och katohcism art, ex. tre 

ohka forutsattningar for alkoholfortarmg. I 

Sverige och flera andra lander har ocksa en 

icke rehgios nykterhetsrorelse haft betydel-

se. I de katolska-och vinodlande -landema 

£nns ingen motsvarighet till detta. 

Sedan tillkommer naturhgtvis ocksa lag

stiftning som begransar tillgangligheten och 

beskattning som hojer priset. Priselasti

citeten spelar stor roll i resonemanget, sar

skilt den tamligen sjalvklart lagre elasticite

ten i samband med ransonering som i 

Sverige1• 

Beslutet och dess motivering 

Nar nykterhetskommitten tillsattes var det 

en allman uppfattning att Wigforss hade 

sett till att det blev majoritet for att avskaffa 

motboken. Men sa var detinte. Det var bara 

de tva representanterna for nykterhetsrorel

sen som var bestamt for detta. De tva som 

representerade systembolagen ville ha den 

kvar. Men de ovriga hade faktiskt inte tagit 

bestamd standpunkt. Sekretariatet notera

de bade protokollforda och andra uttalan

den och kunde konstatera detta. (Nelker 

1966 och 1984).Vigjordeen tabellover hur 

ledamotema andrade asikt (Nelker 1984), 

se nasta sida. 

Andringen i asikter fran 1944 till1948 

berodde dels paden nye ordforanden, stats

radet Danielson, som just hade skrivit en 

bok om »Krangel-Sverige«, dels pa attresul-

1. Erik Englund (1889-1966) var en origin ell per
son. Han blev vid unga ar ill. dr i astronomisk 
statistik och jur.kand. Hans enda tjanst var 
som aktuarie i Kontrollstyrelsen, men han 
hade framtradande befattningar i olika organi
sationer, siirskilt in om nykterhetsrorelsen. Han 
hade ocksa manga statliga och kommunala 
uppdrag, bl.a. som riksdagsman for folkpar
tiet. Hans lardom och envishet gjorde honom 
till en intressant diskussionspartner. 
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Bestamtfor Narmastfor Obestamda Narmastmot Bestamtfor 
bibehallande 

1944: 2 2 
1948: 2 
1952: I 

tatet av de stora undersokningama hade 

presenterats och diskuterats vid ett tvada

gars sammantrade pa Hotell Siljansborg i 

Rattvik. I fortsattningen blev detlangvariga 

diskussioner som resulterade i ett nastan 

enhalligt beslut om att foresla motbokens 

avskaffande. (En anhangare av och en mot

standare till motbokenhade avlidit utan er

sattare.) Det blev baraenreservationihu

vudfragan ( avsystembolagsdirektoren) men 
nagra i vissa detaljfragor. 

Hur motiverades cia forslaget att avska:ffa 

motbokssystemet? Naturligtvis forst och 

framstmed attundersokningarna visade att 

forhallandena inte var tillfredsstallande 

trots att systemet tillampats under sa 

manga ar. Statistiken over konsumtion och 

missbruk sag visserligen battre ut 1950 an 

fore systemets inforande. Men detta gallde 

ocksa flertalet andra lander som hade en na

gorlunda tillforlitlig statistik pa omradet. 

Och i flera fall sag siffrorna betydligt battre 

ut ani Sverige. Sarskilt gallde detta Dan

mark, Holland och Storbritannien. Gemen

samt for dessa lander var att de hade hojt 

spritskattema mer an Sverige, mest Dan

marksomhojde brannvinsprisettillungefar 

det tiodubbla under forsta varldskriget och 

fick en motsvarande sankning av konsurn

tionen vilken i stort sett hade bestatt till 

1940-talet Detta hade ocksa atfoljts av en 

motsvarande sankning av alkoholrelaterade 

sjukdomar och alkoholrelaterad kriminali
tet. 

Visserligen var ( ochar)judenamndalan-

4 
2 

avskaffande 
3 2 
6 3 

10 

derna mera »ollander« an »brannvinslander« 

men olkonsumtionenhade inte okatnamn

vart. I Sverige anvandes inte olsom rusdryck 

annat an av s.k »pilsnergubbar«, dvs. alko

holberoende mansomintehade motbokel~ 
ler hade fatt den indragen.Att ungdomar 

som inte hade motbok skulle dricka ol for 

att bli paverkade var nastan otankbart. Vin

konsumtionen hade borjat oka efter krigs

slutet men var fortfarande obetydlig. Dis

kussionen gallde alltsa brannvinet. Det 

»danska systemet« stalldes mot Brattsyste

met. 
Man skulle ha trott att kommitten da 

skulle forsla hojd spritskatti stiillet for mot

boken men sa blev det inte. Spritskatten 

hade av statsfinansiella skal hojts nagot om

kring 1950 och de mest rabiata motboks

motstandama, som var nykterhetsrorelsens 

representant Englund och ordforanden Da

nielson,lyckades intala de andra ledamoter

na att ett forslag till skattehojning skulle 

aventyra utgangen i riksdagen. Man havda

de attsystemeti sigvar konsumtionshojan

de eftersom detmedforde en viss ransone

ringse:ffekt, dvs. man tog ut ransonen aven 

om man inte kande behov av den, och att 

dettakom avenmissbrukarnatill del genom 

overlatelser. 

Det var min uppgift att gora forslag till 

formulering avmotiveringarna.Jagforsokte 

flera versionersom gick ut pa attmotboks

systemetinte hadevaritkonsumtionsokande 

i och for sig . Men dethade inte varittillrack

ligt e:ffektivt for att minska konsumtionen 
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lika mycket somi vissa andra lander. Utgifter

na for systembolagsbyrakratin, som var at

skilliga millioner, skulle gora battre nytta i 

form av battre nykterhetsvard, bidrag till 

upplysning och ungdomsverksamhetm.m. 

Detsenare fickjagmedmeninte detforra. 

Prisets betydelse for efterfragan pa sprit

drycker papekades i ett sarskilt yttrande av 

regeringsradetKlackenberg som hade varit 

forordnad som expert i kommitten under 

hela verksamhetstiden. Han framholl sar

skilt vikten av konsumtionssankande atgar

der under den forsta tiden efter ransone

ringens avskaffande. 

Det kan tillaggas att argumentet att 

smuggling och hembranning skulle oka om 

prisema hojdes forekom ganska lite i dis

kussionen. Smugglingen hade helt upphort 

under kriget efter att ha varit ganska stor 

under 1930-talet, sarskilt fran Estland som 

hade byggt upp en stor produktion under 

forbudstiden i Finland. Efter kriget var den 

inte sarskiltlonande, eftersom grannlander

na hade hogre priser an Sverige. Dessutom 

farms pa den tiden ingen turistimport att 

tala om. (Charterresor var da inte uppfun

na.) Den illegala konsumtionen bestodhu

vudsakligen av overlaten motbokssprit. 

Kommitteforslaget innebar inte nagon 

storre besparing for staten. Storre del en av 

det som sparades genom attmotbokssyste

met avskaffades foreslogs ga till forbattrad 

nykterhetsvard, bl.a. statsbidragtill nykter

hetsnamndema, och till forskning och upp

lysning. Forskning och upplysning behandla

des i ett sarskilt betankande (SOU 1952: 12) 

som jag fick skriva tamligen fritt med led

ning av diskussionerna i en sarskild grupp av 

kommitteledamoteroch sakkunniga. 

Vad blevresultatet? 

Kommittens slutbetankande fick stor upp

marksamheti pressen. De ledande inomsys

tembolagen och Kontrollstyrelsen kritisera

de kommittens argumentering.Jag och andra 

skrev atskilliga artiklar for att forklara och 

forsvara den. Remissyttrandena var overva

gande positiva. Finansministem, Per Edvin 

Skold, menade i proposition en till1954 ars 

riksdag att kommitten overdrivit systemets 

skadliga inverkan ( ungefar som i mittforslag 

till yttranden. Flera av de restriktioner som 

kommitten foreslagitfor attmildra overgang

en stroks. Dessa gallde t.ex. attregistrera alla 

inkop pa kundernas (nyinforda) personnum

mer for att mojliggora avstangning av miss

brukare och att skarpa reglerna for servering 

pa restaurangema (dock lika for man och 

kvinnor). Blanddetaljreglersom genomfordes 

kan namnas att de 41 systembolagen slogs 

ihop till ett riksbolag, att starkol fick saljas 

och attmattvanget pa restaurangema avskaf

fades. Motboken avskaffades fran den 1 ok

tober1955. 

Beslutet att avskaffa motbokssystemet 

kompletterades av riksdagen efter forslag av 

regeringen med anslagtill kommunema for 

en reklarnkampanj for »ansvar och nykter

het«, till organisationer, sarskilt ungdomsor

ganisationer, for upplysning om alkoholens 

skadeverkningar och tillkommuneroch orga

nisationerforungdomsverksamhetiallman

het 

Hurgickdetsedan? 
Slutkommentar. 

Nar motboken avskaffades okade spritinko

pen omedelbart ganska kraftigt trots all 
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propaganda for »ansvar och nykterhet«. Om 

man jamfor 1956, som var det forsta helt 

motboksfria aret, med 1954, som var det 

sista hela aret med ransonering, sa far man 

bl.a. foljande siffror (Rapport 98, tab. 4 och 

48,Nyktrarenu? 1964,sid44): 
spritforsaljning: 
vinforsaljning : 

fyllerifall : 
tvangsintagning for 
alkoholmissbruk: 
dodligheti 
skrumplever; 

+25% 
ingen andring (dock minskning 
av alkoholstarka viner som till 
stor del kopts som tillagg till 
spritdrycksransonen) 
+ 100% 

+ 17% 

+25%. 

Detta var storre okningar an van tat. Riksda

gen beslot diirfor i tva omgangar att hoj a 

skattesatsema och efter nagra ar var man 

tillbaka till tidigare forhallanden. 

Slutsatsen skulle saledes bli att det inte 

blev nag on skillnad pa langre sikt nar mot

bokstvanget for spritdrycksforsaljning av

skaffades. Vinforsaljningen okade stadigt, 

men den hade ju inte varitransonerad utan 

okningen var ett led i en utveckling som 

hade andra orsaker. Olforsaljningen okade 

naturligtvis nar starkolet tillkom. 

Pa en punkt blev det dock en forsiimring. 

Alkoholistema kunde lattare kopa stora 

mangder starksprit nar ransoneringen hade 

upphort. Detta blev en pafrestning bade pa 

den sociala nykterhetsvarden och pa sjuk

varden. Omkring 1980 skrev ett ganska 

stort antallakare ett upprop i tidningama 

om attinfora ett»motkort«som enkelt skulle 

hindra stora och tita inkop. Men med nuva

rande mojligheter att kopa sprit vid sidan av 

det reguljara forsaljningssystemet skulle sa

dana regler bli verkningslosa. 

Man far nog konstatera att motboksran-

soneringen hade spelatut sin roll. Den skul

le ha avskaffats forr eller senare oberoende 

av alla utredningar. Dessa har dock gjort 

nytta genom att oka kunskapema och for

hoppningsvis ocksa mojlighetema att fore

bygga och bota eller lindra det lidande som 

alkoholen och numera ocksa narkotikan for 

medsig. 

Litteratur 

Det har givetvis skrivits atskilligt om nyk

terhetskommittens utredning och om de 

faktiska forhallandena i sarnmanhanget. I 

det foljande har jag sarnlat ett an tal skrifter 

somkan varaintressanta. Sjalvfalletar kom

mittens sju betinkanden och propositionen 

1954 den viktigaste kallan. Sekretariatet 

gj orde ett par populariserade sarnmandrag 

(Nelker, 1952;Elmer, 1953).Industriensut

redningsinstitut gav ut en utredning om 

dryckeskonsumtionen nagra ar senare som 

har stort intresse (Sundstrom-Ekstrom, 

1962) . En liknande utredning genomfordes 

av Sveriges Nykterhetsvanners landsfor

bund(Nyktrarenu ?, 1964). 

En popularthallen men ornsorgsfulltmoti

verad framstallning ar DN- joumalisten 

Svante Nycanders bok Svenskama och spri~ 
ten (Nycander, 1967) . Den bygger delvis pa 

en licentiatavhandling i statsvetenskap. Det 

ar tidstypiskt att forsta upplagan har under

rubriken »Svensk nykterhetspolitiki kritisk 

belysning« medan den andra har underrub

riken »Alkoholpolitik 1855-1955« (Nycan

der 1996). 1973 utkom en liknande bok av 

rektom for IOGT-NTOs folkhogskolaAme 

Svensson med den enkla titeln Svensk allw
holpolitik (Svensson 1973). Derma, liksom 

Nycanders andra upplaga, har ocksakunnat 
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bygga pa utredningar och forslag av den 
1965 tillsattaAlkoholpolitiska utredningen 

(APU) somleddetillriksdagsbeslut 1977. 
En utforlig behandling av Brattsystemets 

forhistoria, utveckling och funktioner ges i 
samlingsvolymenDensvenskasupen under 

redaktion av professor Kettil Bruun och do
cent Per Franberg (Bruun m.f1.,1983). Man 

far hiir en levande bild av hur Brattsystemet 
fungerade och hur det uppfattades av all

manheten. Kapitlet om 1944 ars nykterhets
kommitte ( av LeifLenke) iirtamligen kort

fattatmen ger mera avvadsystemetfaktiskt 

betydde for att minska det grova alkohol
missbruket iin vad som iir vanligt. Boken har 
en mycket utforlig litteratur- och kall.for

teckning. 
En bade historisk och aktuell statistik om 

konsumtion och skador av alkohol och andra 

beroendeframkallande medel ( narkotika, 
psykofarmaka,sniffning, doping) ges i den 

Rapport som getts ut arligen sedan 1986 av 
Centralforbundet for alkohol- och narkoti
kaupplysning (numera gemensamt med 

Folkhalsoinstitutet) . Historiken gar i vissa 
fall tillbaka iinda till1861. 

Summary 
The abolition of the Swedish liquor rationing system The 1944 Royal 

Commission on Alcohol Policy 

Between 1917 and 1955 Swedenhadauni
que system to reduce alcohol consump
tion. As today, wine and spirits could be 

bought only in state alcohol shops, but only 
if one had obtained a permit in the form of 
a special "motbok'', a ration book in which 
purchases of wine and spirits were recor

ded. By and large, this ration book was is
sued only to men aged over 25 who were 
known not to abuse alcohol; only in excep

tional cases was it issued to women or 
younger men. Spirits were individually 

rationed according to the supposed ability 
of the recipient to handle alcohol conscien

tiously; the ration was between half a litre 

per quarter and four litres a month. 
The article is about the commission of 

enquiry set up by the government in 1944 

to assess the prevailing system, since there 
was a powerful wave of opinion calling for 

its abolition. The Royal Commission con
sisted mainly of parliamentarians. The aut-

hor was the main secretary and adminis

trative director, and the account is largely 
based on his personal recollections. 

Much of the work consisted of statisti
cal investigations in collaboration with the 

census of 194 5, which required enlisting 
the help of experts and clerical staff. 
Detailed data were compiled on consump
tion habits and various harmful conse

quences of alcohol consumption. The con
clusion was that the system, which costed 
so much to administrate, had not reduced 

consumption or injury any more than the 
level achieved in other countries by in
creased taxation. The commission propo
sed that the rationing system should be en

ded and that the money it casted should be 
spent on research and information about 

the effects of alcohol, on support to youth 
activities, and on more effective measures 

to help alcoholics and people on the verge 
of alcoholism. 
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The major part of the proposal was im

plementedby parliament in 1954, and ra

tioning ceased in 19 55~ Sales of spirits in

creased rapidly then, but after heavy tax 

rises it returned to the earlier level after a 

couple of years. The most seriously advan

ced abusers bought more alcohol, however, 
which led to greater strain on the health 

service and on the social services for many 
years to come. 
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